
 ملخص البحث

لدى مدرسى اللغة  تطبيق الكفاءة التعليمية والكفاءة المهنية" م،2023 ريسا نورحياتي،
، المشرف )دراسة وصفية بالمدارس المتوسطة الإسلامية المتكاملة ببنجرماسين( العربية 

 .روية نور الماجستيطالدكتورة ف :المشرفة الثانية الدكتور توفيق الرحمن الماجستير،  :الأول

 علم اللغة العربيةمالكفاءة المهنية،  تطبيق، الكفاءة التعليمية،: الكلمة الأساسية

، وتقديم م العلوم، والإرشاد، والتدرب، وتعليلمعلم هو معلم محترف يقوم بتعليما

أن يكونوا  عامل من عوامل تعليم، يطُلب من المعلمين التقييمات ، وتقييم الطلاب. لذلك

تعليمي. لأداء وظائفها بشكل ملية التعلم قدر الإمكان في إطار التطوير القادرين على تنفيذ ع

، وخاصة الكفاءات الكفاءة ، أحدها هويكون لدى المعلمين متطلبات معينة، يجب أن صحيح

 .، وهي الكفاءة التربوية والكفاءة المهنيةارتباطًا مباشرًا بأنشطة التعلم التي ترتبط

والمهنية  عليميةتطبيق الكفاءة التكيف ":هيبحث ا الإن صياغة المشكلة في هذ

تطبيق الكفاءة أخوة؟ وكيف المتكاملة  الإسلاميةالمدرسة المتوسطة لمعلمي اللغة العربية في 

التربوية والمهنية لمعلمي اللغة العربية في المدرسة الثانوية الإسلامية المتكاملة نور 

 " الفكري؟

سياسية لصناع القرار السياسي ومديري إلى توفير مدخلات  بحثال تهدف هذا

الوحدات التعليمية فيما يتعلق بوصف ميداني لتطبيق الكفاءات التربوية والمهنية لمعلمي 

 تستخدم هذا .رماسيننجالمتكاملة في مدينة باللغة العربية في المدارس الثانوية الإسلامية 

لبيانات من خلال الملاحظة المنهج الوصفي النوعي مع تقنيات الحصول على ا بحث يعنيال

معلمين  4من معلمي اللغة العربية وكان المادة ا البحث والمقابلات والتوثيق. كان مجتمع هذ

 .من مدرستين

المدرسة والكفاءة المهنية لمعلمي  تعليميةإلى أن تطبيق الكفاءة الالبحث تشير نتائج 

ومصنف على أنه جيد بما فيه مختلف نسبياً  المتكملة ببمجارماسين  الإسلاميةالمتوسطة 

 .الكفاية من حيث تطبيقه

 

 

 

 

ABSTRACT 



RISA NURHAYATI, 2023,Application of Pedagogic Competence and Professional 

Competence of Arabic Language Teachers (Qualitative Descriptive Study, at an 

Integrated Islamic School in the city of Banjarmasin)Advisor I: Dr. Taufiqqurrahman, 

M.Pd and Supervisor II: Dr. Fatwiyah Noor, M.Pd, Arabic Language Education Study 

Program at UIN Antasari Banjarmasin, South Kalimantan. 
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Teacher 

         The teacher is a professional educator who educates, teaches a science, guides, trains, 

gives assessments, and evaluates students. Therefore, teachers as learning agents are required 

to be able to carry out the learning process as well as possible within the framework of 

educational development. To carry out its functions properly, teachers must have certain 

requirements, one of which is competence, especially competencies that are directly related to 

learning activities, namely pedagogic competence and professional competence. 

The formulation of the problem in this study is: "How is the application of the 

pedagogic and professional competence of Arabic language teachers in the ukhuwah 

Banjarmasin integrated Islamic junior high school? And how is the application of the 

pedagogic and professional competence of Arabic language teachers in the integrated Islamic 

junior high school Nurul Fikri?" 

This study aims to provide policy input to policy decision makers and education unit 

managers regarding a field description of the application of pedagogic and professional 

competences of Arabic teachers in integrated Islamic junior high schools in the city of 

Banjarmasin. 

This study used a qualitative descriptive method with data acquisition techniques 

through observation, interviews and documentation. The population of this study were Arabic 

teachers with 4 teachers from 2 schools as the subject. 

The results of this study indicate that the application of pedagogic competence and 

professional competence of integrated Islamic junior high school teachers in the two schools 

is relatively different and categorized as good enough in terms of its application. 

 

 

 

 

 

ABSTRAK 



RISA NURHAYATI, 2023, Penerapan Kompetensi Pedagogik dan kompetensi professional 

guru bahasa arab (studi diskriptif Kualitatif, disekolah Islam Terpadu dikota 

Banjarmasin) Pembimbing I: Dr. Taufiqqurrahman, M.Pd dan Pembimbing II: Dr. 

Fatwiyah Noor, M.Pd, Prodi Pendidikan Bahasa Arab Pascasarjana UIN Antasari 

Banjarmasin Kalimantan Selatan. 

Kata Kunci: Penerapan, Kompetensi Pedagogik, Kompetensi Profesional, Guru Bahasa Arab 

 Guru adalah seorang tenaga pendidik professional yang mendidik, mengajarkan suatu 

ilmu, membimbing, melatih, memberikan penilaian, serta melakukan evaluasi kepada peserta 

didik. Oleh karena itu, guru sebagai agen pembelajaran dituntut untuk mampu 

menyelenggarakan proses pembelajaran dengan sebaik-baiknya dalam kerangka 

pembangunan pendidikan. Untuk melaksanakan fungsinya dengan baik, guru wajib memiliki 

syarat tertentu, salah satu diantaranya adalah kompetensi, terutama kompetensi yang 

berhubungan langsung dengan kegiatan pembelajaran, yaitu kompetensi pedagogik dan 

kompetensi professional.  

Rumusan masalah dalam penelitian ini adalah:”Bagaimana penerapan Kompetensi 

pedagogik dan professional guru bahasa arab disekolah menengah pertama islam terpadu 

ukhuwah Banjarmasin? Dan Bagaimana penerapan kompetensi pedagogik dan professional 

guru vahasa arab disekolah menengah pertama islam terpadu Nurul Fikri?” 

Penelitian ini bertujuan untuk memberikan masukan kebijakan kepada para pengambil  

keputusan kebijakan, dan pengelola satuan pendidikan mengenai gambaran lapangan tentang 

penerapan kompetensi pedagogik dan kompetensi professional guru bahasa arab di sekolah 

menengah pertama islam terpadu sekota Banjarmasin. Penelitian ini menggunakan metode 

diskriftif kualitatif dengan tekhnik perolehan data melalui observasi, wawancara dan 

dokumentasi. Populasi penelitian ini adalah guru bahasa  arab dengan subjek berjumlah 4 

orang guru dari 2 sekolah. 

Hasil penelitian ini menunjukan bahwa penerapan kompetensi pedagogik dan 

kompetensi professional guru sekolah menengah pertama islam terpadu di dua sekolah 

relative berbeda-beda dan dikategorikan sudah cukup baik dalam segi penerapannya . 

 


